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I. Bevezetés 

Az Andrássy Gyula Gimnázium és Kollégium vezetésére kiírt vezetői programom sajátos 

helyzetben született meg. A most érvényes jogszabályok alapján a pályázati kiírás 5 évre szól. 

Az új, most formálódó jogi és tulajdonosi viszonyok miatt azonban valójában reálisan csak 

egy évre lehet tervezni, hisz 2013-ban új pályázati eljárás lebonyolítására kerül majd sor. Én 

igyekszem a pályázati kiírásnak megfelelően 5 évre előre gondolkodni, de tudatában kellett 

lennem annak, hogy az ebben a pályázatban foglaltakat jelentős mértékben felülírhatják a 

következő évek külső környezetbeli változásai. 

A másik fontos bevezető gondolatom az, hogy az előzőekben említettektől függetlenül is 

nagyon korlátozottak egy igazgatójelölt tervezési lehetőségei. Vannak ugyanis olyan 

tényezők, amelyek kívül esnek egy intézmény vezetőjének döntési kompetenciáján, illetve 

amelyeknek kiszolgáltatottja és nem alakítója. Az alábbiakra gondolok: 

1.) Jogszabályi változások, amelyek igen jelentősek lesznek és csak most 

körvonalazódnak. 

2.) A beiskolázási körzet (jelen esetben Békés megye) romló demográfiai viszonyai. 

(A tavalyi népszámlás előzetes adatai szerint itt csökken leggyorsabban a 

népesség Magyarországon.) 

3.) Az intézmény pénzügyi helyzete, amely a napi működtetés tekintetében - egy 

gimnázium esetében – alapvetően a fenntartótól függ. 

Ez három olyan sarkalatos tényező, amelyeknek az intézményvezető nem alakítója, hanem 

ezekhez neki kell alkalmazkodnia, és az intézményt is a maga – gyakran korlátozott – 

eszközeivel alkalmazkodásra kell késztetnie vagy akár kényszerítenie, mert nincs más 

választása. 

Az intézmény jövőjét alapvetően az határozza meg, mennyire tud ezekhez a körülményekhez 

alkalmazkodni úgy, hogy közben őrizze meg hagyományait, továbbra is közvetítse a tanulók 

felé azokat az értékeket, amelyeket képvisel és őrizze meg vonzerejét is a következő években 

tovább csökkenő számú, az alsófokú oktatás rendszeréből kilépő diákság (és szüleik) körében. 

Ilyen feltételrendszerben nagyon óvatosan lehet csak előre tervezni még egy évre is, nemhogy 

ötre. 

Pályázatomat úgy építettem fel, hogy az első fele inkább az elmúlt 5 évben végzett munkáról 

szól, másik fele pedig a jövőre vonatkozó tervekről, de a kettő számos ponton 

összekapcsolódik.  
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II. Az előző (2007. évi) pályázatom megvalósításáról 

 1. Az elvek és módszerek alkalmazásáról 

1.1. A vezetői jelenlét terve az intézményben az eltöltött időt tekintve megvalósult. Hogy 

igazgatóként mindig minden kérdésben sikerült-e „képben lenni”, arra már nem 

írhatom azt, hogy teljesült. Az események sora és a rengeteg (gyakran felesleges) 

információ szelektálása és feldolgozása legfeljebb nagyjából sikerült. 

1.2. A jól végzett munka, az eredmények tisztelete, elismerése inkább csak a formalitások, 

a köszönő szavak szintjén valósult meg. Sajnálatos módon a dolgozók pénzügyi 

elismerésének lehetőségei – a minőségi bérpótléktól eltekintve – minimálisra 

csökkentek és ez nem könnyítette az igazgató dolgát.  

1.3. A türelem megítélésem szerint végig megvolt bennem. Az őszinteség nem volt 

könnyű alapelv, különösen akkor, amikor kritikai észrevételek megtételére 

vonatkozóan érvényesítettem. Ezt igyekeztem ilyen esetekben mindig kellő tapintattal 

gyakorolni.  

1.4. Tervszerűség, rendszerezettség, átláthatóság, előreláthatóság, kiszámíthatóság. 

Folyamatosan erre törekedett az intézmény vezetése, amennyire csak tudott. Az egy 

más kérdés, hogy két tényező mindenképpen akadályozta ezen elvek érvényesítését. 

Az egyik, hogy a külső hatások, elvárások miatt időnként olyan gyors, sürgős, 

kapkodva végrehajtott intézkedéseket kellett végrehajtani, amelyek ezen elveket nem 

mutató megoldásokra kényszerítettek minket. A másik, hogy a különböző 

órakedvezmények megszűnése (pl. szabadidő szervező, DÖK patronáló tanár) miatt 

igen sok szervezési feladat hárult az igazgatóhelyettesekre. (Ezen okok miatt 

örömmel láttam, hogy az új törvény 500 tanuló felett 3 igazgatóhelyettest ír elő, amit 

nagyon is indokoltnak tartok). 

1.5. A jogszerűség, mint alapelv természetes volt.  

A jogszabályok elérhetősége a kollégák számára biztosított volt. Az elmúlt 5 évben az 

intézménynek komoly munkaügyi vitája, munkaügyi bírósági ügye nem volt. 

1.6. Az intézményvezetés személyi összetétele négy éven keresztül nem változott, ami 

jelentős stabilitást hozott. Viszonylag gyorsan sikerült kialakítani 

munkamódszereinket. Ezt elősegítette, hogy mind a 4 kollégával elég hosszú ideig 

voltam már korábban is valamilyen munkakapcsolatban, valamennyiüket jól 

ismertem. A vezetés a döntéseit együtt hozta, minden lényeges kérdésben 

folyamatosan egyeztettünk a heti vezetőségi üléseken. Ez vonatkozott a személyi 
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kérdésekre is. A vezetőség tagjai saját munkaterületükön a bizalmamra építhettek, és 

önállóan végezhették feladataikat. (Ezt az autonómiát tükröző módszert igyekeztem 

követni a tanárok és az általam közvetlenül irányított nem pedagógus dolgozók 

körében is. Ennek érvényesülését én megítélni nem tudom, de igyekeztem ehhez az 

elvhez tartani magamat.) 

1.7. Az intézményvezetés a stratégiai döntéshozatalba akkor vonta be a nevelőtestületet, 

amikor valóban jogkörébe tartozó döntési helyzet állt elő. Ebből a szempontból egy 

kiemelkedő volt, ez pedig a beiskolázási koncepció módosítása. A nevelőtestületnek 

különösen a 2007–2008-as és 2008–2009-es tanévben volt épp elég része a 

döntéshozatalban, amikor az alapdokumentumok módosítására és az új IMIP 

elfogadására majd módosítására, bővítésére került sor. Fontos nevelőtestületi döntés 

volt még a névváltoztatás után az intézményi identitási program elfogadása. 

1.8. Az információtovábbítás területén elég jelentős előrelépés történt. Az 

alapdokumentumok folyamatosan elérhetőek voltak. A vezetői tájékoztatók 

fontosabb információit minden héten kitettük a faliújságra. Az elektronikus naplóra 

való átállásnak is elvileg javítania kellett volna az információáramlást, de mire 

megismertük az egyiket, a következő tanévben át kellett állnunk egy másikra, ami 

ezt a folyamatot nem segítette. 

Az intézmény dolgozóitól érkező információkra mindig nyitottak voltunk és 

igyekeztünk reagálni is rájuk. Ebben a tekintetben élő volt a kapcsolat az igazgató, a 

vezetőség tagjai és a különböző dolgozói csoportok tagjai között is. 

1.9. Az ellenőrző munkáról igen sok szó esett az elmúlt években. Ennek kiinduló oka az 

volt, hogy 2007-ben az intézménynek nem volt elfogadott IMIP-je, így ezt a munkát 

az alapoktól kellett kezdeni, vagyis a szabályzat megírásával. A 2007-2008-as tanév 

2. félévétől viszont elindult a rendszerszerű minőségbiztosítási munka. Ez jelentette a 

kérdőíves felmérések rendszeres elvégzését, kiértékelését, az igazgatói óralátogatások 

számának jelentős növekedését, egy konfliktusvizsgálat elvégzését, az IMIP 

átdolgozását, bővítését, a kérdőívek folyamatos fejlesztését, új kérdőívek 

kidolgozását és kipróbálását, a minősítési munka teljes dolgozói körre történő 

elvégzését stb. Valószínűleg mindezeknek fontos szerepe volt abban, hogy a 

nevelőtestület ma fegyelmezettebben dolgozik, mint pár évvel korábban (ezt a 

tanulók is így látják). A minősítéseket megelőző beszélgetések, egyeztetések nem 

mindig voltak kellemesek, de sikerült sok félreértést és tisztázatlan kérdést rendezni. 
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Véleményem szerint ez hozzájárult az intézményvezetés és a dolgozók többsége 

között egy őszintébb, nyitottabb kapcsolat kialakításához. 

Ugyanakkor az is tény, hogy pl. az óralátogatásokban jelentős áttörést nem sikerült 

elérni abban a tekintetben, hogy némi emelkedéstől eltekintve (amelynek csúcsa a 

2010–2011-es tanév volt) nem nőtt lényegesen a nem igazgatói óralátogatások száma. 

Ebben az is szerepet játszott, hogy mind az igazgatóhelyettesek munkaterhelése, mind 

a nevelőtestület egy részének túlóra terhelése növekedett, ami technikailag korlátozta 

az óralátogatási lehetőségeket. 

A jövőt illetően pedig az a félelmem, hogy a heti pedagógus munkaterhelés 

növekedése szinte lehetetlenné teszi az óralátogatásokat a kollégák között. Ezt viszont 

már nem elsősorban ellenőrzési problémának látom, hanem inkább a szakmai 

előrelépés gátjának. Tapasztalatból tudom ugyanis, hogy más kollégák óráinak 

látogatása – különösen pályájuk elején járó fiatal tanárok esetében – jelentős 

segítséget adhat a saját módszertani kultúra fejlesztéséhez. Ha erre alig lesz mód, az 

akadályozni fogja a fiatal kollégákat az előrelépésben, a beilleszkedésben, amelynek 

legegyszerűbb, legkézenfekvőbb segítője az intézményen belül az óralátogatás. 

 2. Mit sikerült a gyakorlatban elérni az elmúlt 5 évben? 

 2.1. A szabályzatok rendezése 

Meglehetősen sok feladatot jelentett a szabályzatok rendbetétele. A házirendek 

kivételével minden szabályzathoz jelentős mértékben hozzá kellett nyúlni a következő 

okok miatt: 

2.1.1. A gimnáziumi és a kollégiumi pedagógiai programot össze kellett olvasztani és 

intézményi Pedagógiai Programot kellett készíteni. Itt jelentős mértékű 

hiánypótlás elvégzése volt szükséges a gimnáziumi program esetében, majd a 

kollégiumi részeket át kellett dolgozni magasabb jogszabályi változások miatt. 

2.1.2. A SZMSZ-eket nemcsak összeolvasztani, hanem jelentős mértékben 

korszerűsíteni is kellett. 

2.1.3. AZ IMIP-et 2007-ben először a jogszabályi előírásoknak megfelelően kellett 

megírni. A második szakaszban pedig minőségbiztosítási szakértőnk 

segítségével, a menet közben tapasztaltak felhasználásával jelentősen 

bővítettük, részben átírtuk az előző változatot, így került elfogadásra 2012 

elején a most érvényes IMIP. 
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2.1.4. Egyéb szabályzataink sok helyen nem feleltek meg az aktuális 

jogszabályoknak, vagy időnként felül kellett azokat vizsgálni. 

 2.2. Az épületek és az udvar állapotának rendezése 

Sok tennivalót adott, főleg a 2007 és 2009 közötti években. 

Az alábbi területeken történtek lépések: 

2.2.1. Fenntartói segítséggel felszámoltunk felesleges és használhatatlan épületeket, 

területeket (régi fogda alapjai, régi, rossz állapotú és felesleges parkoló, beton 

szerelőakna, laktanyai könyvtár, megroggyant és felesleges gázfogadó épület). 

2.2.2. Részben az előzőekben említett bontások területén szabványos dobóatlétikai és 

füves röplabdapályát alakítottunk ki. Felújítottuk a sportudvar néhány elemét: 

drótkerítés, kosárlabdapalánk, távolugró nekifutó. Kerékpártárolók 

kialakításával sikerült biztonságosabb közlekedési viszonyokat teremteni az 

udvarunkon. 

2.2.3. Rendbetettük (részben szülői segítséggel) az udvar növényzetét.  

2.2.4. A leánykollégium tetején lecseréltük a régi, rossz szériájú cserepeket. 

2.2.5. A gimnáziumi épületnek elvégeztük a teljes tisztasági meszelését, amire 1994 

óta nem került sor. 

2.2.6. Minden épületünkben végeztünk valamilyen kisebb-nagyobb javítási, 

kockázat-elhárítási, baleset-megelőzést szolgáló munkát. (Összesen kb. 30 

ilyen jellegű jelentősebb munkát végeztünk vagy végeztettünk el.) 

2.2.7. Három szobor elhelyezésével sikerült udvarunk arculatát színesíteni. 

 2.3. Az intézményi identitásfejlesztő program végrehajtása 

2.3.1. 2007-ben tervezett esemény ill. elkezdődő folyamat volt a gimnáziumi és a kollégium 

egy intézményben való működtetésére való áttérés. Ehhez képest némiképp váratlan 

volt az intézmény nevének 2008 júliusában történő megváltoztatása. Ez a változás 

elindított egy olyan folyamatot (táblák cseréje, új intézményi zászló, Andrássy Gyulát 

ábrázoló festmény elkészíttetése és másolatainak elhelyezése a tantermekben, új 

jelvény elkészíttetése stb.), amely elvezetett – mintegy továbblépést is jelentve – 

ennek a programnak a megfogalmazásához és elfogadásához. Ezután megkaptuk 

hozzá a fenntartó elvi támogatását is. A programban 4 emléktábla és 2 szobor 

elkészíttetése szerepelt. Amit ebből határidőre terveztünk elkészíttetni – 1 kivétellel – 
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elkészült: 3 emléktábla (időrendben: a magyar holokausztra, a trianoni békére és az 

1956-os forradalomra emlékező táblák) és 1 szobor (Andrássy Gyula-mellszobor). 

2012 februárjában kellett volna elkészülnie a kommunista diktatúra áldozataira 

emlékező táblának. Sajnos, ebbe már – kizárólag pénzügyi okok miatt – nem mertünk 

belevágni. Rá kellett jönnünk, hogy az adakozásra építeni nem lehet, az iskolai 

költségvetésre pedig nem akartunk ilyen terhet róni. 

A tervezett további két szobor (a korábbi névadók: Habsburg Rudolf és Lorántffy 

Zsuzsanna szobrai) elkészítésére határidőt nem szabtunk. Az azonban egyértelműnek 

látszik, hogy külső pénzügyi forrás bevonása nélkül színvonalas, igényes műalkotások 

nem készíthetők. Így a folytathatóság kérdőjeles, bár a szándék megmarad (legalábbis 

ami engem illet). 

Nem tartozott a programba, de ide tartozik az intézmény két elődintézményére való 

emlékezés jegyében készült Boldizsár Lajos-emléktábla az aulában. Ez alapítványunk 

pénzügyi támogatásával készült. A későbbiekben egy ehhez hasonló táblát tervezünk 

még, amely dr. Papp Jánosra, a Rózsa Ferenc Gimnázium egykori kiváló tanárára 

emlékezne és ugyancsak az aulában kerülne elhelyezésre. 

 

2.3.2. Az elkészült táblák, szobrok jövőbeli funkciójáról 

Az identitási program valójában a technikai részét, „infrastrukturális” hátterét 

tartalmazza annak, amit a folytatásában szeretnék. Ezeket az elkészült műalkotásokat 

úgy tekintem, mint lehetőségeket a következő években a kiemelkedő történelmi 

események, emléknapok megünneplésére. Majdnem minden, a tanévekre eső jelentős 

magyar történelmi esemény megünneplésére alkalmas helyeket alakítottunk ki. A 

következő években azt kell a nevelőtestülettel együtt gondolkodva kitalálnunk, miként 

fogjuk az intézményben az egyes ünnep- és gyásznapokra való megemlékezéseket a 

gyakorlatban úgy megvalósítani, hogy az eddigieknél is többet adjon és 

élményszerűbb is legyen tanulóink számára. Erre vonatkozóan számítok kollégáim 

ötleteire, javaslataira. 

 

2.3.3. Ide tartozik még az elmúlt évek egyik eredménye, amelyre 2007-ben még nem 

gondoltam: a kiemelkedő tanulók jutalmazási rendszerének fejlesztése. Ennek új 

elemei a következők: az Andrássy Gyula és a Lorántffy Zsuzsanna-emlékplakettek, az 

„Iskola Díszpolgára”, a „Bodnár Endre” és az „Andrássy Kiváló Sportolója” nevű 

díjak. Egyedi esetekben tantárgyi különdíjakat is adunk a végzős tanulóinknak. 
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Igen sok tehetséges diákunk van, ezért is fontosnak tartom, hogy ez a folyamat mára 

eljutott odáig, hogy minden, a jók közül is kiemelkedő tanulónkat kiemelten is el 

tudjuk ismerni valamilyen formában. 

 

 2.4. Az intézményi marketing fejlesztése 

2.4.1. Célszerűbb és folyamatosabb lett a munkakapcsolat a gimnázium és a kollégium 

között. 

2.4.2. A 21 osztályt hosszú távon nem sikerült megtartani, mert a nyelvi előkészítő 

osztályok létszáma oly mértékben lecsökkent (ami az ide irányuló érdeklődés 

hiányából fakadt), hogy irányváltást kellett venni a stabil létszámú 20 osztály felé, 

ami sikerrel járt. Az utóbbi két évben az iskola tanulólétszáma újra növekedett. 

2.4.3. Az intézményben folyó szakmai munka színvonala a minőségbiztosítási munka 

során végzett mérések és a külső visszajelzések, eredmények alapján is nőtt. 

2.4.4. A nyelvoktatás színvonal-emelésére törekvések és lépések is történtek. Mindkét 

nyelvi munkaközösség munkája aktívabb lett. Az angol munkaközösség, amely 

nagyobb lehetőségekkel bír, több új programmal, pályázattal állt elő, és hívta fel 

magára és az intézményre is a figyelmet. 

2.4.5. Az a törekvés, hogy minél kevesebb egyszakos tanárunk legyen, inkább csak 

célkitűzés maradt. Ennek fő oka, hogy a fiatal, nemrég végzett kollégák 

egyszakosak voltak. A másik gond az volt, hogy hiába van valakinek 2-3 szakja, ha 

az intézményi elvárásoknak egyébként nem felel meg. 

2.4.6. Az informatika iskolai használatában nagy előrelépések történtek. A fenntartó 

közreműködésével egy jelentős, a számítógépes eszközök állományában való 

fejlesztés történt, elkezdődött a 2010–2011-es tanévben az interaktív táblák 

használatba vétele, pályázati pénzből pedig könyvtár-informatikai fejlesztés zajlott 

le. Az adminisztrációs munkában pedig az elektronikus naplóra történő áttérést 

hajtottunk végre 2010-ben. 

2.4.7. Az intézmény pályázati tevékenysége szerényebb, de az itteni munkavégzést 

jobban elősegítő lett. Két nagyobb sikerünk volt: a már említett könyvtár-

informatikai fejlesztés és a kollégium technikai felszereltségének javítását 

eredményező pályázatok, emellett sok kisebb, eredményes pályázat is.  

2.4.8. Propaganda-tevékenységünkbe sikerült elég sok egykori diákunkat sokféle 

formában bekapcsolni.  
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2.4.9.  Az intézmény új honlapja a névváltoztatás után készült el. Az idei tanévre pedig 

sikerült színessé, változatossá és többé-kevésbé naprakésszé is tenni. (Külső 

használók is igen gyakran dicsérik a honlapunkat.) 

2.4.10. Az intézményi rendezvények iránti médiaérdeklődést sikerült fenntartani. Ha 

egyedi, különös esemény volt, akkor jöttek (pl. pályázatot záró sajtókonferencia, 

TUDOK, Rózsafesztiválok, külföldi vendégek látogatása stb.) és hírt adtak róla. 

2.4.11. Előrelépésnek tartom, hogy 2008 óta egyre nagyobb pontossággal tudtuk a 

nyolcadikos tanulóknak és szüleiknek bemutatni leendő osztályfőnökeiket. Ezt 

azért tartom fontosnak, mert ma egyre inkább igaz, hogy nem csak az iskolát, 

hanem a leendő tanárokat is szeretnék megismerni az érdeklődő szülők és 

gyerekeik. Ezért ezt a gyakorlatot ezután is folytatni szeretném. Azt is 

elképzelhetőnek tartom a jövőben, hogy a nevelőtestület tagjai pályázhassanak az 

osztályfőnökségre rövid indoklással alátámasztva (Tudok középiskolát, ahol ez a 

gyakorlat, és működik.). 

2.4.12. Amit biztosan sikerült betartani, az a leendő diákoknak és szüleinek tett ígéreteink. 

Valószínűleg sikerült megtalálni az arany középutat, azaz nem vetettük el a sulykot 

akkor, amikor ígértünk, mégis vonzónak tudtuk bemutatni iskolánkat és 

kollégiumunkat. Ugyanakkor ehhez hozzá kell tennem: vonzerőnk megtartásához 

szükség volt az elért eredményekre. A legkönnyebb volt ezekre támaszkodva 

népszerűsíteni saját magunkat. A hozzánk jelentkezők számának alakulása pedig 

azt mutatja, hogy iskolánk iránt nőtt a bizalom. 
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III. A jövőre vonatkozó elképzelések, tervek 

 1. Pedagógiai területekről 

1.1. A gimnáziumra vonatkozóan fejlesztendő területek mindazok, amelyeket a diákok és a 

szülők legkevésbé tartottak megfelelőnek. Ezek közül a következőket emelem ki: 

1.1.1. A tanulók motiválására nagyobb figyelmet kell fordítanunk. Nevelőtestületünk 

számára még ma is természetes az, hogy tanulóink motiváltan érkeznek 

gimnáziumunkba. Ez azonban a tanulók egészére soha nem volt igaz. Az utóbbi 

két évtized során szembe kellett volna néznünk azzal, hogy ezen a területen 

negatív folyamatok indultak el, amelyek az utóbbi 10 évben felerősödtek. 

Tanulóink egyre nagyobb része bizonytalan, érdeklődésük kialakulatlan, a 

világból rájuk zúduló információk feldolgozása gondot okoz számukra. 

Sokuknak nincs pozitív jövőképe. Ennek okaira itt nincs hely kitérni, de a 

jelenséggel egyre inkább foglalkoznunk kell. Nem vehetjük természetesnek, 

hogy az idejáró diákok azért jöttek hozzánk, mert már pontosan tudják, mit 

akarnak később. Egyre nagyobb részüket nekünk kell megnyerni valamilyen 

ügynek, célnak, ami majd előre viheti őket. Ehhez mindenképpen szükséges 

megtalálni azokat a módszereket, amelyekkel fel tudjuk kelteni az 

érdeklődésüket saját tantárgyunk iránt. Rossz értelemben vett tekintélyelvű 

pedagógiával egyre kevésbé fogjuk tudni megtalálni leendő tanítványainkkal a 

közös hangot.  

1.1.2. A tanári munkát pedagógiai értelemben szélesebben kell értelmezni a szorosan 

vett tanulmányi tevékenység megvalósításánál, az iskola nevelési szerepét 

erősíteni kell. A nevelőtestület egy részének ez ma még nem természetes. A 

tanári munka nem állhat csak abból, hogy megtartjuk a tanóráinkat és 

elvégezzük az ezzel kapcsolatos előkészítő, felkészülő, ellenőrző munkánkat, 

még akkor sem, ha ezt jól csináljuk. Ez a jó tanári munka alapja. Ez szükséges 

feltétele a továbblépésnek. Ha ez nincs meg, akkor előrelépni nem lehet, de 

szerencsére ilyen gond a túlnyomó többségnél nincs. Problémának azt látom, 

hogy a nevelőmunkát ráhárítjuk az osztályfőnökökre, akiknek ez alól 

„hivatalból” nincs kibúvójuk. Számtalan olyan lehetőségünk van ugyanakkor 

szaktanárként is, amellyel iskolánk nevelő szerepét erősíteni tudjuk, de nem 

élünk vele eléggé. Ezen a területen még vannak kiaknázatlan lehetőségeink. 
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Mire gondolok? A tanulókra való nagyobb odafigyelésre, alkalmak keresésére 

(ahol szükségesnek látszik) személyes megbeszélésekre, részvételre olyan 

tanórán kívüli programokon, amelyeken más oldaláról ismerhetjük meg 

tanítványainkat. Fontos a problémás helyzetek, esetek gyors megbeszélése az 

osztályfőnökkel, ami akár súlyosabb problémák megelőzését is szolgálhatja. 

Megoldandó feladatnak látom azt is, hogy merjük a konfliktusokat felvállalni. 

Konfliktusok nélkül eredményes nevelőmunkát végezni nem lehet. Szóljunk rá a 

tanulóra, ha nyilvánvalóan olyasmit tesz, ami szabályt és ezzel többségi érdeket 

sért. Nevelésre alkalmas helyzet és feladat az is, miként végezzük az ügyeleti 

munkát, pl. a folyosóügyelet ne bürokratikus teher legyen csak, hanem nevelési 

helyzetek felismerését és megoldását, tanítványaink jobb megismerését is 

kellene, hogy szolgálja. Tévesnek látom azt a felfogást, hogy csak az a tanuló 

„tartozik rám”, akinek tantárgyfelosztási értelemben a szaktanára vagyok. 

Minden tanuló a mi tanítványunk, aki idejár ebbe az iskolába, így minden tanuló 

nevelése a feladata minden tanárnak, aki az iskola tanára. 

1.1.3. Nagyobb figyelmet kell fordítanunk a differenciált követelménytámasztásra, az 

egyedi pedagógiai esetek kezelésére. Ennek a hátterében az áll, hogy iskolánkba 

nagyon sok helyről, nagyon sokféle képességű és előképzettségű tanuló érkezik. 

Az utóbbi évek beiskolázási adatai szerint minden évben 55-60 iskolából 

gyűlnek össze tanulóink. Miután az osztályokat nem a hozott-szerzett pontok, 

hanem szakmai szempontok alapján szervezzük, ezért törvényszerű, hogy egy 

osztályba nagyon eltérő módszereket igénylő tanulók kerülnek. Ezt különösen 

azon tantárgyak tanárai tudják nehezen kezelni, akik egész osztályt tanítanak és 

így állandó időzavarban vannak. Ennek ellenére szükségesnek tartom a törekvést 

arra, hogy az egyedi elbánást igénylő tanulókkal – ahol szükséges, és amennyire 

lehetséges – külön foglalkozzunk. Ezt rendszerszerűvé is lehet tenni olyan 

eseteken, amikor egy osztályon belül világossá válik a tanulók eltérő célkitűzése 

a tantárggyal kapcsolatosan (pl.: emelt-, ill. közép szintű érettségire készülők; 

érettségizni szándékozók, ill. érettségizni nem szándékozók stb.) Az ellenőrző 

munkában különösen indokolt a különbségtétel. Természetesen attól nem lehet 

eltekinteni, hogy a tantárgyi minimumkövetelményeket minden tanulónknak 

teljesítenie kell. 

1.1.4. A kilencedik évfolyamon a felzárkóztató, korrepetáló tevékenységre több 

figyelmet kell fordítani, ezt a kínálatot növelni kell. Ezt indokolják a 2010-es 
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kompetenciamérés eredményei is. Különösen a szövegértési eredmények 

mutatják, hogy a felvett tanulók képességszintje nagyon széles skálát mutat, 

mely sajnos, lefelé szélesedik, azaz növekszik más intézményekkel 

összehasonlítva is a gyengébb szövegértési képességekkel rendelkező tanulók 

aránya. Ebből a szempontból igen tanulságos lesz a 2012-es kompetenciamérés. 

Az iskola 10. évfolyama lényegesen nagyobb létszámú, mint az idei 11., ezért 

feltételezhető ennek a tendenciának az erősödése. Ezért nagyon indokolt lenne 

az órabanki órák közé szövegértésből felzárkóztató órák beillesztése már a 

2012–2013-as tanév tantárgyfelosztásában. Ha ez nem sikerül, akkor a 2012-es 

mérés jövő márciusi megismerése nyomán az új pedagógus munkaidő-számítás 

rendszerébe kell ezt a munkát beépíteni. 

1.1.5. Mindezek érdekében fejleszteni kell a nevelőtestület pedagógiai-módszertani 

kultúráját, ha vannak ilyen típusú továbbképzések, akkor azokat kell előnyben 

részesíteni. A nevelőtestületi értekezleteken, munkaközösségi fórumokon 

növelni kell az ilyen témákkal kapcsolatos belső konzultációkat. 

Nevelőtestületünk szakmai felkészültsége egészében kiválónak mondható. A 

módszertani kultúra azonban folyamatos fejlesztésre szorul általában is, hiszen a 

világ változik, új technikák alakulnak ki a tudás átadására és a kompetenciák 

fejlesztésére. A másik ok, hogy ma nagyobb a különbség a felnőtt társadalom és 

a tizenévesek világlátása között, mint bármikor korábban. A módszertani kultúra 

folyamatos fejlesztése alól ezért nincs kibúvó senki számára, aki meg akarja 

őrizni pedagógiai hatékonyságát a tanári pályán. 

1.2. A gimnázium nevelési folyamatában az alábbi irányokat tartom megerősítendőnek a 

következő években: 

1.2.1. Az egészségtudatos magatartásra nevelés, melynek egyik oldala az egészséges 

életmód, a sport, a mozgás, a fizikai munkavégzés személyiségfejlesztő 

hatásának a megértetése tanulóinkkal. A másik oldala a káros szenvedélyek 

elleni folyamatos küzdelem folytatása.  

Az új köznevelési törvény középpontba állította a testnevelést, a mindennapos 

rendszerszerű mozgás kötelezővé tételét a közoktatási intézményekben. Ezen a 

területen kiemelten fontosnak tartom a pedagógiai munkának azt az irányát, 

amelyet a mozgás megszerettetésének nevezünk. Ma különösen fontos a 
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tanulók motiválása, megnyerése a rendszeres mozgás számára. Tudjuk azt, 

hogy a tizenéves korban elmulasztottak a későbbiekben már nem pótolhatók.  

A káros szenvedélyek elleni küzdelem számomra nehezebb feladatnak látszik. 

A jogszabályi elvárások a tiltásra helyezik a hangsúlyt. Én emellett legalább 

olyan fontosnak tartom a meggyőző munkát. Ebben lesz teendőnk bőven a 

következő években is. Itt kiemelt jelentőségűnek tartom a szülőkkel való 

együttműködést. Munkánk ebben az ügyben csak akkor lehet eredményes, ha a 

szülőkkel „szövetségben” végezzük. 

1.2.2. A környezettudatos magatartásra való nevelés, amely egyrészt jelenti a 

szorosan vett környezetvédelmi, környezettudatos nevelést elméleti oldalról, 

másrészt a gyakorlati részére is nagyobb figyelmet kell fordítanunk (pl.: közös 

ügy környezetünk tisztaságának megőrzése; a takarékosság a papírral, az 

árammal, a vízzel stb.). Szerintem ez is egy kiaknázatlan terület, ahol vannak 

előrelépésre lehetőségeink. Én úgy látom, tanulóink elméletben tisztában 

vannak azzal, hogy ez egy aktuális probléma. Egy vetélkedő keretében el 

tudják mondani, mi a helyes eljárás, mit kellene tenni környezetünk megóvása 

érdekében. A probléma a gyakorlati életben való megvalósítással van. Az 

eldobott szemét az udvaron, az üres teremben égve hagyott villany, a tanterem 

tisztasága iránti közöny, a papírgyűjtési akciók iránti mérsékelt érdeklődés stb. 

jelzik, hogy a gyakorlati megvalósításban van még tennivalónk. Ebben is az a 

véleményem, hogy a szülőkkel való együttműködés erősítése eredményesebbé 

tenné a munkánkat. 

1.2.3. A tanulók identitásának erősítésére nagyobb figyelmet kell fordítani. Erősíteni 

kell az európai tudatosság mellett a nemzettudatosságot és a lokálpatriotizmust 

egyaránt, ez utóbbin értve a megyéhez, városhoz, saját településhez és az 

intézményhez való tartozástudat erősítését egyaránt. Ennek infrastrukturális 

feltételei az intézményben adottak. Ezek azonban még inkább csak 

lehetőségek, keretek, amelyek jobb kihasználásában számítok a nevelőtestület 

ötleteire, javaslataira is. 

1.3. A kollégiumban az alábbi területeken látom szükségesnek az előrelépést: 

1.3.1. Erősíteni kell a kollégium kapcsolattartását a legfontosabb partnerekkel: a 

szülőkkel, a tanulók iskolai osztályfőnökeivel (ez különösen a gimnázium 

esetében lehet sokkal hatékonyabb), a többi kollégiummal. A szülőkkel való 
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személyes kapcsolattartás erősítésére irányuló kísérletek a vezetés részéről 

megtörténtek az elmúlt években, de lényegében kudarcot vallottak. Ezért ezen 

a területen a telefonos kapcsolattartás marad a legfontosabb eszköz. A szülők 

tájékoztatása kapcsán az intézményi honlap használható fel szükség esetén 

gyakrabban az eddigieknél, de ez természetesen egyéni problémák kezelésére 

nem alkalmas. 

 Érdekes fejlemény következett be az elektronikus naplóra való átállással a 

gimnáziumban. Ezzel lehetővé vált a tanulók eredményeinek megismerése a 

kollégiumi csoportvezető tanárok által ezen az úton. Ez viszont csökkenti a 

személyes kontaktus létrejöttének lehetőségét a gimnáziumi és kollégiumi 

osztályfőnökök között. (Ez különösen a lánykollégiumra igaz, mert a 

fiúkollégium tanárainak többsége tanít a gimnáziumban, ill. lényegesen 

kevesebb a fiú kollégistánk). A többi kollégiummal való kapcsolattartásban 

szeretném folytatni azt az eddigi gyakorlatot, amely szerint minden megyei 

szintű kollégiumi tanácskozásnak adjunk helyet továbbra is. Ezek mindig 

tanulságosak voltak és azok is lesznek, mert használható tapasztalatokat 

ismerünk meg, amelyeket át tudunk ültetni saját gyakorlatunkba, ha ezek 

alkalmasak rá. 

1.3.2. Javítani kell a belső kommunikációt a nevelőtestületen belüli jobb 

együttműködés érdekében. A kollégiumi nevelőtestület sajátos helyzetben 

van. Azáltal, hogy két épületben (eltérő szilenciumi rendben) dolgoznak a 

lányok és a fiúk nevelőtanárai és gyakran eltérő nevelési feladataik vannak, 

valójában két fél nevelőtestület együttesének tekinthető. Ezért indokoltnak 

tartom a hétfői kollégiumi nevelőtestületi megbeszélések gyakorlatának 

fenntartását. Ezeken – ha nem is túl gyakran – időnként magam is 

megjelentem, ha ezt valamilyen aktuális téma indokolta. Ugyanakkor 

elképzelhetőnek tartom, hogy a kollégiumi kollégák kevesellték ezt a 

jelentétet. Ha ez így van, akkor természetesen nincs akadálya a vezetői 

jelenlét növelésének a kollégium munkájában. 

1.3.3. A nevelőtestület pedagógiai elveit, alkalmazott módszereit közelebb kell hozni 

egymáshoz. Törekedni kell az egységes nevelési elvek, elvárások 

alkalmazására. 

1.3.4. A tanulók tanulási hatékonyságának javítása a tanulásra fordított idő 

intenzívebb kihasználásának biztosítása. Ennek egyik fő formája a 
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szilenciumon való tanulás, ahol a fegyelem (a csend) biztosítása alapfeltétele 

az intenzív időkihasználásnak. Erre minden kollégának következetesen 

törekednie kell. A kollégiumi életnek a legfontosabb területe szerintem a 

következő iskolai tanítási napra való felkészülés. Ehhez a lehetőségeken belül 

a megfelelő feltételeket továbbra is biztosítanunk kell. 

1.3.5. Különös figyelmet kell fordítani mind a kiemelkedő képességű tanulók 

tehetség-gondozására, mind a lemaradók felzárkóztatására. Időben fel kell 

ismerni ezeket a tanulókat és be kell kapcsolni a kollégium és a gimnázium 

tehetséggondozó és felzárkóztató tevékenységébe. 

1.3.6. A diákok általános műveltségének emelését, egészség- és környezettudatos 

magatartását, a negatív viselkedési formák minél előbbi kizárását, mint a 

mindennapi pedagógiai tevékenység állandó célkitűzéseit kell a gyakorlati 

munkában megvalósítani. Mindezek miatt folytatni kell azt a gyakorlatot, 

amely eljuttatta kollégistáinkat a városban lévő kulturális intézményekbe, 

eseményekre. Másrészt folytatni kell azt a gyakorlatot is, hogy behozunk a 

kollégiumba külső előadásokat, szervezünk kiállításokat, amelyek 

kollégiumunkat kulturális események helyszínévé teszik ezután is. Meg kell 

tartani saját belső kulturális rendezvényeinket is. Ezek előkészítése során 

fontosnak tartom, hogy minél több olyan tanulót vonjunk be ezekbe, akikről 

tudjuk: az alkalmasságuk, felkészültségük megvan, de valamilyen 

(feltehetőleg valós) okból nem akarnak fellépni. Ez pedagógiai feladat, amely 

nevelőtanárainkra vár. 

    Fontosnak tartom az élénk kollégiumi sportélet folytatását, amelyet a 

kollégiumi nevelés lényeges részének tartok. Ugyanez igaz a 

diákönkormányzati munkára is, amelyet sikeres, jó nevelési hatékonysággal 

működőnek látok és remélem az is marad. Ennek személyi feltételei 

biztosítottak.  

 2. Tantárgyi-szakmai és szervezési kérdésekről 

2.1. A munkaközösségek évtizedek óta kialakult és jól működő rendjét az elmúlt tanévtől meg 

kellett változtatnunk a finanszírozás korlátai miatt. A munkaközösségek jelenlegi száma 

ezzel megfelel az új jogszabályi feltételeknek is, mert 10 alatt van. Ugyanakkor a jelenlegi 

helyzet számomra nem megnyugtató. Az én korábbi törekvésem éppen az volt, hogy 

lehetőség szerint minden tanár tagja legyen legalább egy szakmai munkaközösségnek. A 
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lezajlott folyamat ennek az ellenkezőjét idézte elő, amit én sajnálatosnak tartok, de 

elkerülni nem lehetett. A 2012–2013-as tanév 2. félévében mindenképpen meg kell 

választani a munkaközösségek vezetőit, mert megbízatásuk az SZMSZ szerint 5 éve szól 

és az jövőre jár le. Ennek kapcsán el lehet azon gondolkodni, hogy ne hajtsunk-e végre 

ésszerűsítéseket a munkaközösségek szakmai szerkezetében. Azt mindenképpen javaslom, 

hogy vezessük be a tantárgygondozó tanár fogalmát mint feladattípust, mert a következő 

hónapokban már lehetnek olyan szakmai feladatok, amelyeket csak a munkaközösség-

vezetőkre nem lehet bízni. Tantárgygondozó tanár lenne egyrészt két korábbi 

munkaközösség-vezető (földrajz, testnevelés) az „egyszemélyes tantárgyak” tanárai (rajz, 

ének, média, latin nyelv), illetve a „rangidős” francia nyelv szakos kolléga. Ez egyelőre 

csak a meglévő gyakorlathoz való igazodás. 2013–2014-től beépíthető lehet(ne) ez is az új 

munkaidő-számítási rendszerbe. 

2.2. Tantárgyak, tantárgycsoportok helyzetéről röviden 

2.2.1. A magyar nyelv és irodalom helyzetét több tényező is nehezíti. Magát a tantárgyat 

egyre nehezebb tanítani, a tanulók olvasottsága vagy pl. a helyesírás iránti 

fogékonysága egyre romlik. A másik probléma a kizárólag egyszakos tanárokból 

álló (és szinte teljes létszámban osztályfőnök) munkaközösség túlterheltsége. Az 

érettségi vizsga jelenlegi rendszerét is nehezítő tényezőnek látom. 

Az intézmény itt egy dologban segíthet, ha tud: igyekszik csökkenteni a tanárok 

túlterheltségét. 

2.2.2. A történelem és a hozzá tartozó modultárgyak viszonylag kedvező helyzetben 

vannak. A történelem ma is jól tanítható tantárgy, vizsgarendszere is elég jól 

működik. Itt a módszertan korszerűsítését látom feladatnak, hozzátéve: még nem 

világos, milyen változást vár el tőlünk a megújuló vizsgarendszer. A 

modultárgyakat viszont le fogjuk választani a tantárgyról, ebben szakítani kell az 

eddig folytatott gyakorlattal. 

2.2.3. Nyelvoktatásban megtörtént az átállás arra, hogy csak élő idegen nyelveket 

tanítunk. A 2013–2014-es tanév kezdetéig a fő probléma az ellátandó óraszám 

biztosítása az egyes kollégák számára az angol munkaközösségben. Itt az biztos, 

hogy mindenkire számítok a jövő tanévben is. 

A nyelvoktatás jövőjét illetően azért nehéz tervezni, mert ezt a még nem ismert 

jogszabályi változások jelentős mértékben befolyásolhatják. 

2.2.4. A matematika–fizika–informatika szakmacsoport jövőjét illetően én két nagy 

problémát látok. Az egyik, hogy a matematika–fizika szakpárosításban nem 
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találunk utánpótlást, nincsenek ide pályázó és az elvárásoknak megfelelő fiatal 

tanárok. Itt már a következő 5 évben is lehetnek mennyiségi feladat ellátási 

problémák. Hogy később mi lesz, az egy nagy kérdés. Informatikából viszont a 

személyi feltételekkel rendben vagyunk, de az eszközállományunk folyamatos 

korszerűsítésének hiányoznak a pénzügyi feltételei. Ezt csak fenntartói segítséggel 

látom megoldhatónak. 

2.2.5. A biológia–kémia–földrajz tantárgycsoportban kisebb munkaerőhiány van, amelyet 

átmenetileg óraadó(k) bevonásával tudunk csak megoldani. A túlterheltség itt is 

jelentős, amelyet az enyhít, hogy ezek nem kötelező érettségi tárgyak, ezért a 

tanórán belüli differenciálásra itt nagyobb lehetőség van (itt elsősorban a biológiára 

gondolok az utolsó évben). 

2.2.6. Az „egyszemélyes” és modul tantárgyak közül az ének, a rajz és a média továbbra is 

egy-egy kolléga gondozásában marad. A modultárgyak közül a következő tanévben 

az emberismeret és etika ill., a társadalomismeret – terveim szerint – külső 

szakemberek által tanított tantárgy lesz. A tánc és dráma tanítását a magyar 

szakosok, a filozófia tanítását (egyelőre) a történelem szakosok végzik. Ennél a 

tantárgycsoportnál a folytatást a még ismeretlen gimnáziumi kerettanterv alapján 

lehet majd meghatározni. 

2.2.7. A testnevelés tantárgyat a jövő generációk nevelése szempontjából az egyik 

legfontosabbnak tartom. A következő években fontos feladat egy személyében 

megújuló szakmai közösség kialakítása. Három testnevelőre lesz továbbra is 

szükség. A növekvő óraszám megfelelő színvonalú tartalommal való kitöltése előtt 

azonban súlyos akadályt jelent a téli időszakban legnagyobb létesítmény-

problémánk, a kisméretű tornaterem. A testnevelés amúgy is költségigényes 

tantárgy. A külső helyszín igénybevétele, a versenyeztetés, az elhasznált 

tornaszerek pótlása igen komoly anyagi erőfeszítéseket vár el az intézménytől, 

amelyeknek egyre kevésbé képes költségvetéséből megfelelni. Úgy gondolom, ha 

komolyan vesszük azt, hogy a testnevelés stratégiailag kiemelkedően fontos 

tantárgy, akkor annak anyagi feltételein is szükséges lesz javítani. 

2.3. A kötelező óraszámok megszűnése a 2013–2014-es tanévtől egy teljesen új helyzetet 

teremt. Egyelőre nem tudjuk megítélni, miként lehet elkészíteni ebben a helyzetben a 

tantárgyfelosztást. Igen nehéz megmondani, milyen alapon legyen egy tanárnak a heti 

óraszáma 22, 23, 24, 25 vagy 26 óra ugyanazért az alapfizetésért. Törekedni kell az 

egyenlő teherelosztásra, amire eddig is törekedtünk, csak csekély sikerrel. Az egy 
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lehetséges kiindulópont, hogy akik saját belső méréseink alapján túlterheltek, azoknak 

legyen kevesebb a heti óraszámuk. A végzett mérések szerint az iskolai átlagnál 

túlterheltebb tanárok túlterheltsége erősen kötődik a tantárgyhoz, amelyet (amelyeket) 

tanítanak. (A legtúlterheltebbek egyébként a magyar, biológia, kémia, földrajz, rajz, 

média szakok tanárai. Ez a „csoport” teljes egészében benne van ebben a körben.) Ezen a 

helyzeten tehát javítani kellene, ez világos. Számomra a hogyan a kérdés. (Ráadásul még 

olyan helyzet is előállhat, hogy mondjuk 22 órája lesz a tanév kezdetekor a kollégának, 

hogy ne legyen túlterhelt. Így viszont könnyebben beküldhető lesz szakszerű 

helyettesítésre. Ezzel az ellátott feladata nő, a túlterheltsége nő, de a fizetése nem nő. De 

elképzelhető az is, hogy októbertől kiesik a munkából egy vele azonos szakos tanár, át 

kell vennie tőle az óráit, átvesz négyet, így lesz heti 26 órája, túlterhelt lesz, a fizetése 

viszont ugyanaz marad.) Ezekre a kérdésekre egyelőre nem tudom, mi a jó válasz. 

2.4. Az oktatáshoz szükséges eszközök biztosításáról 

A mostani helyzet meglehetősen ellentmondásos. Az eszközállományunk egy része 

egészen korszerű, egy része viszont teljesen elavult és cserére szorul. A modern eszközök 

működtetése (pl: interaktív tábla) pedig részben abba az akadályba ütközik, hogy 

folyamatos üzemeltetésük igen költségigényes. Mindezek miatt a jövőt illetően csak az a 

kivezető út, ha az intézményi költségvetésbe betervezhető lesz a folyamatos, évről-évre 

történő szertárfejlesztés. Ha ez nem így lesz, akkor az oktatás technikai feltételrendszere 

gyors romlásnak fog indulni. Ez az állapot egy-két éven belül drámai helyzetet idézhet 

elő pl. az informatika tantárgy tanításában. (A tanulók egy része otthon már ma is 

lényegesen korszerűbb eszközökkel rendelkezik, mint amikkel mi oktatjuk őket a 

gimnáziumban.) 

 3. A minőségirányítási, minőségbiztosítási munkáról 

Ha rajtam múlik és jogszabályi akadálya nem lesz, én ezt folytatni szeretném. Az elmúlt 

években több kolléga megkérdezte: hiszek-e ebben? Nos, én ezt nem a hit, hanem a vezetői 

ésszerűség oldaláról közelítem meg. Tapasztalati tény, hogy ezen rendszer működtetése révén 

rengeteg olyan információhoz jutottam, amelyekkel egyébként nem rendelkeznék. Az évek 

alatt fejlesztett rendszer hibáit folyamatosan korrigáltuk és ma már megítélésem szerint 

megbízhatóan működik. 

Elvi oka is van a folytatásra vonatkozó szándékomnak. Úgy gondolom, szükséges időnként 

szembenéznünk azzal, mi a véleménye partnereinknek a munkánkról. Ha vannak 

rendszerszerű visszajelzések, akkor tudjuk felmérni, hol vannak gyenge pontjaink, hol van 
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szükség a változtatásra. Ezt értem az egész intézményre, annak mindkét felére és az egyes 

dolgozókra nézve is. Nagyon tanulságos annak vizsgálata is, milyen motivációk hozzák ide 

tanulóinkat és milyen tapasztalatokkal, véleménnyel, javaslatokkal távoznak tőlünk. 

További tény, hogy a minősítéseket ezután nem az intézményvezető készíti. (Ez egy 

intézményvezető szemével nézve most könnyebbségnek látszik.) Ugyanakkor az is tény, hogy 

a minősítő bizottságoknak tagjai lesznek az intézményvezetők is. Emiatt továbbra is 

szükséges az, hogy legyenek rendszerszerű információi a dolgozók, tanárok munkájáról. 

Emiatt (is) szükségesnek látom az óralátogatások gyakorlatának folytatását (is). 

Az intézmény munkájának teljes körű önértékelés keretében való megítélésével pedig a 

továbblépés irányainak kijelölése miatt is jó kétévenként szembenézni és levonni belőle elvi 

és gyakorlati következtetéseket. 

 4. A nem pedagógus dolgozók munkájáról 

Általában is és az intézményi munkában is továbbra is csak a csapatmunkában hiszek. Csak 

jól együttműködő csoportok, egymást segítve tudnak tartósan és színvonalasan hatékony, 

minőségi munkát végezni. Intézményünk nem-pedagógus munkacsoportjai többségükben 

ilyenek. Ez nem azt jelenti, hogy egyéni problémák egyes dolgozókkal ne lennének, de azt 

igen, hogy ezeket a csoportokat szeretném, amennyire csak lehet, személyi összetételében is 

megtartani. Ez csak akkor lesz sikeres, ha meglesznek a jogszabályi és pénzügyi feltételei. 

Azt mindenképpen szeretném e helyen is leszögezni, hogy többségük munkája nélkül az 

intézmény normális napi biztonságos működését biztosítani nem lehet. 

 5. A tanulókkal való kapcsolattartásról 

Intézményvezetőként viszonylag ritkán találkozik az ember nevelési helyzetekben a 

tanulókkal. A főbb kapcsolattartási formák az alábbiak: 

 1. az ünnepségek, iskolai és kollégiumi rendezvények; 

 2. az óralátogatások; 

 3. a diákönkormányzatok tevékenysége, diákfórum; 

 4. problémás ügyek egyedi kezelése; 

 5. tanulók felvétele ill. távozása; 

 6. helyettesítő tanárként mint pedagógus. 

A felsoroltaknak szinte mindegyike alkalmas pedagógiai jellegű tevékenységekre és hoz 

pedagógiai tapasztalatokat is. Ezek alapján a továbbiakban is fontosnak tartom az iskolai 

ünnepségek és egyéb rendezvények pedagógiai célokra való kihasználását. Tapasztalataim 
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alapján úgy látom, egyre nehezebb, ugyanakkor egyre fontosabb tanulóink szabálykövető 

magatartásra nevelése, beleértve a saját életüket maghatározó szabályokat is. Tanulóink egy 

részével meg kell értetni a „kell” és „van” világa közötti különbséget, azt, hogy az élet nem 

kívánságaink szerint alakul, hanem meghatározott, szabályozott keretek vannak, amelyeknek 

tiszteletben tartása valamennyiünk közös érdeke, és amelyekhez alkalmazkodniuk kell.  Meg 

kell érteniük azt is, hogy a jogok mellé mindig kötelezettségek is párosulnak és e kettőnek 

egyensúlyban kell lennie. Az intézményvezetésnek nagyobb hatást kell gyakorolni a tanulói 

tudatosságra. Ez jelenti pl. az épület használatával kapcsolatos problémákra való nagyobb 

odafigyelést (pl.: villannyal, meleg vízzel való nagyobb takarékosságra történő 

figyelemfelhívás, az épület épségének, tisztaságának védelme, mint közös érdek, nagyobb 

tudatosság az érettségire felkészítő csoportok felvételében, leadásában stb.). Fontos annak 

megértetése is, hogy az iskola és a kollégium nem ellenük, hanem értük működik az általuk 

tapasztalt rendben. A gimnáziumi diák önkormányzati munka patronálásában a jelenlegi 

helyzetből a 2013-tól alkalmazandó pedagógiai asszisztensek bevonásában látom a kiutat a 

jelenlegi helyzetből. 

 6. A szülőkkel való kapcsolattartásról 

Az intézményvezetésnek viszonylag kevés közvetlen kapcsolattartási lehetősége van a 

szülőkkel. Valójában intenzív kapcsolatot nem a már idejáró tanulók szüleivel tudunk tartani, 

hanem a leendő tanulóink szüleivel a beiskolázás kapcsán. 

Az iskolai ünnepségeinken a szülők igen kis létszámban jelennek meg (kivéve a szalagavatót 

és a ballagást, de ezek már nem pedagógiai kérdésekről szólnak). A gimnáziumban a Szülői 

Munkaközösségi Választmány az a fórum, amellyel évenként kétszer a vezetők találkoznak. 

Itt két változást sikerült elérni az elmúlt években. Egyrészt csökkentettük saját tájékoztatóink 

hosszát és több időt engedtünk a szülői képviselők észrevételeinek megfogalmazásához. 

Másrészt őszintén beszéltünk problémáinkról, kötöttségeinkről, lehetőségeinkről, és azok 

esetleges hiányáról. Így sikerült ezeket az alkalmakat a nyílt párbeszéd formáivá alakítani. A 

jövőben úgy gondolom ezt az utat kell folytatnunk, mert ezt a kialakított új munkamódszert 

sikeresnek látom, ezért itt nem tartom szükségesnek a változtatást. 

A szülőkkel való kapcsolattartásban a legfontosabb szerepet az osztályfőnökök játsszák. Ezen 

belül is a legfontosabbak a szülői értekezletek. A következő években növekedni fog ezeknek a 

tájékoztató szerepe amiatt, hogy a jogszabályi változások jelentős mértékben változtathatják 

az iskolai munka feltételrendszerét. Ezért a jövőt illetően – ha az érintettek is szükségesnek 

látják – lehetségesnek tartom évfolyam szintű szülői értekezletek összehívását, ezzel is 
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segítve az osztályfőnökök munkáját. A szülőkkel való kapcsolattartásban egyre inkább „rá 

kell nevelnünk” őket is arra, hogy használják az informatikai eszközöket a tájékozódásra. 

Telefon, e-napló, honlap – ezek a személyes kapcsolattartást nem helyettesíthetik, de a 

tájékozódás (és tájékoztatás) folyamatosságát, rendszerességét biztosítják akkor, ha élnek 

vele. 

A szülőkkel történő egyéni kapcsolatfelvétel viszonylag ritka. Ilyenkor nagyfokú 

rugalmasságot kell tanúsítanunk a szülők felé többféle értelemben is. Egyrészt nem szabad 

ragaszkodnunk a többnyire délelőtti fogadóórához, hanem egyeztetett időpontban máskor is 

fogadnunk kell, mert nem biztos, hogy el tud jönni délelőtt a munkahelyéről. Másrészt 

nyitottan kell fogadnunk az esetleges kritikai észrevételeket is (ami a munkánkra is 

vonatkozhat), mert ennek szerintük biztosan van alapja, másképp nem jönnének el emiatt az 

iskolába. És természetesen ne zárjuk ki már eleve azt sem, hogy tényleges alapja van 

észrevételeiknek, hiszen mi is emberek vagyunk, így munkánk során mi is hibázhatunk. Egy 

őszinte, tisztázó beszélgetés sok félreértést eloszlathat és megelőzheti a problémák későbbi 

esetleges elmérgesedését. 

A fogadó órák kapcsán pedig elképzelhetőnek tartom, hogy 2013–2014-től legyen 

mindenkinek kettő: egy délelőtt és egy délután.  

 7. Az alapítványról 

Az intézményben működő két alapítvány közül a gimnáziumi rendelkezik komolyabb 

bevételekkel. Alapvetően 3 bevételi forrása van: 1. saját dolgozóink befizetései; 2. a szülők 

befizetései (ez a legjelentősebb); 3. egyéb befizetések. Az utóbbi években jelentősen nőttek az 

alapítvány bevételei 2010-ig. Utána – sajnos – visszaesés következett be. Azt látnunk kell, 

hogy a saját dolgozónak is lehet más lehetősége az 1% befizetésére. A szülők többségének is 

van más lehetősége, hiszen ha van másik gyermeke is, és az egy másik iskolába jár, és akkor 

lehet, hogy oda fizeti az 1%-ot. Lehet, hogy a szülő pedagógus, és a saját iskolája alapítványát 

támogatja a mienk helyett. Azt se felejtsük el, hogy ha a gyerekének kudarcélményei vannak 

az iskolában, akkor miért is támogatná a szülő az alapítványunkat. (És ez teljesen érthető 

reakció). Az is látszik, hogy a gazdasági-pénzügyi helyzet romlása negatívan hatott a 

bevételekre az elmúlt években. 

Mit tehetünk ezen a területen? 

Nyilvánvalóan aktívabbá kell tennünk az alapítványokkal kapcsolatos tájékoztató, 

figyelemfelkeltő munkát. Miután a Rózsa Ferenc Gimnázium Szülők-Öregdiákok 

Alapítványa Kuratóriumának elnöke és kuratóriumi titkára a jövő tanévtől lemondott feladata 
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ellátásától, új kuratóriumi titkárt kell találnunk magunk közül, véleményem szerint követve 

azt a hagyományt, hogy ő iskolánk egykori diákja közül kerüljön ki. Új kuratóriumi elnököt 

és új könyvelőt is kell keresni a következő hónapokban. Az alapítvány marketing-

tevékenységét is lehetne élénkíteni, gyakoribbá tenni (pl. a honlapon). 

 8. A külső partnerekkel való kapcsolattartásról 

8.1. A legfontosabb külső partner az intézmény fenntartója. Ebben a kapcsolatrendszerben 

a legfontosabb elem az utóbbi években a takarékos gazdálkodásnak, mint alapvető 

elvárásnak a teljesítése volt. 2009-ig az egyébként mindig is takarékos gazdálkodásra 

törekvő intézménynek nem voltak pénzügyi gondjai, azóta vannak. A jövőt illetően 

sem várható áttörés ez ügyben, ezért ez a pénzügyi alapelv és elvárás a közeljövőben 

is meg fog maradni. Az intézmény nem tehet mást, mint két irányban is lépéseket 

tesz: 1.) miben tud még takarékosabban működni? 2.) milyen új pénzforrásokat tud 

még mozgósítani a saját bevétel növelése érdekében? Ebben kiemelt szerepe lesz az 

intézmény gazdasági vezetőjének. 

8.2. Az intézmény jövője szempontjából kiemelt partnereink az általános iskolák. Miután 

a beiskolázás kapcsán a megye szinte minden általános iskolája a partnerünk lehet, 

nagyon fontos a pontos és gyors tájékoztatásuk a beiskolázás szempontjából. Ebben 

intézményi honlapunknak növekvő szerepet szánok. 

 A békéscsabai általános iskolákkal ennél szorosabb kapcsolattartásra van szükség és 

lehetőség, annál is inkább, mert tanulóinknak a fele még most is békéscsabai. Itt 

lehetőség van személyes kapcsolattartásra, konzultációra az intézményvezetőkkel. 

Lehetőséget kell teremtenünk akár arra is, hogy ha speciális elvárásuk van felénk pl. 

a nyelvoktatásban (ahol a legtöbb illeszkedési zavar van általában is az általános 

iskolák és a gimnáziumok között). A tőlük érkező tanulók kisebb csoportjának 

igényeit is ki tudjuk elégíteni. 

8.3. A békéscsabai középiskolákkal folyamatos a munkakapcsolat és ez remélhetőleg 

ezután is megmarad. A következő években a jogszabályi változások miatt még 

növekszik is a jelentősége az együttműködésnek, mert vezetői szempontból hasonló 

feladatokat kell majd megoldanunk. Remélem, ez a kapcsolatrendszer élő lesz és 

működni fog. 

8.4. Továbbra is folyamatos, élő kapcsolatot fogunk fenntartani mindazon 

intézményekkel, amelyekkel eddig is. Ezeket az intézmény SZMSZ-e tartalmazza. 

„Nagy” pályázat esetén külső segítséget kell igénybe vennünk, de erre van 
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megfelelő partnerünk. Szorgalmazni fogom a határon túli utazásokra vonatkozó 

szándékokat, mert ezt a nemzeti identitás erősítése szempontjából kiemelten 

fontosnak tartom. Továbbra is támogatom a Rákóczi Szövetség helyi csoportjának 

működését, és a Nagy Imre Társasággal való kapcsolattartást egyaránt.  

 9. Az intézményi marketing továbbfejlesztéséről 

9.1. Amivel számolnunk kell a következő években is: a gyermeklétszám, és így a 

„merítési bázis” is csökkenni fog, ezért a beiskolázásra folyamatosan nagy figyelmet 

kell fordítanunk továbbra is. 

9.2. Számolni kell a megye más településeiből származó tanulók és az ebből fakadó 

speciális problémák, valamint feladatok (bejárás nehézségei, kollégiummal való jobb 

kapcsolattartás, a szülők rosszabb anyagi helyzete) előtérbe kerülésével. 

9.3. Hosszú távon előre nézve úgy tűnik, hogy két alapelv illetve feladatszint áll előttünk 

továbbra is: az egyik, ami a tantestületnek valószínűleg szimpatikusabb, a minőségi 

oktatás. Ezen értendő a magas szakmai szint, mint cél és alkalmazott módszer, az 

átlagnál tehetségesebb tanulókkal való intenzív foglalkozás, tehetséggondozás, 

versenyeztetés, minőségi felsőoktatásba való bejuttatás. Ez lényegében az emelt 

szintű érettségire való felkészítés. Ennek iskolánkban sok évtizedes, erős 

hagyományos és jól kialakult gyakorlata van. 

9.4. Számolnunk kell egy másik tendencia erősödésével, ez pedig az átlagos vagy annál 

gyengébb képességű tanulókkal való foglalkozás. (Ennek tanórai vonatkozásáról már 

korábban írtam. Ezért kell számolni a felzárkóztató foglalkozások újbóli 

megjelenésével is.) E kettő állandóan végigkíséri munkánkat, de a kettő közötti 

különbség növekedésére lehet számítani. Az alkalmazkodás egyik iránya a tehetséges 

nem békéscsabaiak arányának növelésére való tudatos törekvés. Ehhez megvan a 

saját kollégiumi háttér is. A másik irány abból adódik, hogy a mostani osztályok 

mind vonzóak az átlagosnál tehetségesebb tanulók számára is. Ezért várható, hogy 

egy-egy osztályon belül kell megoldani, főleg a 9-10. évfolyamon a differenciált 

oktatást, amennyire ez az adott keretek között lehetséges. 

9.5. Az iskola szakmai struktúráját ezután is a körülményekhez, igényekhez kell igazítani. 

Én a jelenlegi osztályszerkezetet egyelőre jónak tartom. Természetes, amint azt 

látjuk, hogy valamelyik meghirdetett osztály vagy csoport nem vonz elég tanulót, 

akkor változtatni kell. Amennyiben a beiskolázás területén kínálatbővítésre lenne 

szükségünk, akkor a nevelőtestület már elfogadta, hogy egy fél osztály erejéig 
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indíthatnánk egy környezetvédelmi csoportot az emelt biológia csoporttal párosítva, 

az emelt történelem csoport mellé pedig egy félosztálynyi humán csoportot vennénk 

csak fel. Ennek különösebb akadálya nincs, környezetvédelmi szakos tanárunk van, 

pénzügyi többletforrást nem igényel.  

A felsőoktatásban bekövetkező változások miatt elképzelhető egy másik lehetőség is. 

Figyelembe véve ugyanis azt a már korábban említett tényt, miszerint tanulóinkban 

nő a bizonytalanság érdeklődési körüket és a jövőt érintő terveiket illetően is, 

indíthatnánk két általános tantervű osztályt is. Ez esetben egy alábbi lehetséges 

osztályszerkezet meghirdetése is elképzelhető: 

   A: általános tantervű nyelvi osztály; 

   B: emelt szintű biológia, emelt szintű történelem osztály; 

   C: általános tantervű humán osztály; 

   D: reál osztály; 

E: euro-nyelvi osztály; (ennél az eurofakultatív elnevezés már 

idejétmúlt, a nyelvi osztály jelleget kell hangsúlyozni inkább). 

Erről természetesen a nevelőtestületnek kell majd döntenie. Az idén jelentkezők 

magas száma miatt sürgős döntési kényszer nincs. Ezért célszerű megvárni az új 

tantervet és annak ismeretében 2013-ban kell napirendre tűzni ezt a kérdést. 

9.6. Nem indíthatunk továbbra sem olyan képzéseket, amelyek anyag- és eszközigényesek, 

mert nem tudjuk finanszírozni. Nem indíthatunk olyan képzéseket sem, amelyeknek 

nincsenek meg a megfelelő személyi feltételei, mert nem tudjuk ígéreteinket az 

elvárásoknak megfelelően teljesíteni. 

 10. A létesítményeinkkel kapcsolatos megoldandó problémákról 

10.1. Kisebb horderejű, de előbb-utóbb megoldandó problémák 

a) A futópálya salakjának felújítása, a hiányzó salak pótlása. 

b) A tornaterem hátsó falának bevakolása. 

c) A kollégiumi épületekben a burkolólapok egy részének újrarakása, a burkolat 

felújítása. 

d) A fogadóépület (aula) körüli díszburkolat cseréje, a lépcsők rendbetétele a főbejárat 

előtt. 

e) Az ebédlőépület ablakainak cseréje (ezek még a honvédségi időszak emlékei). 

f) A fiúkollégium épületének rossz szériás tetőcserepeinek teljes cseréje. 
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g) A két kollégiumi épület teljes tisztasági meszelése, amelyre a pénzügyi lehetőségek 

híján még egyszer sem került sor. 

10.2. Nagyobb horderejű megoldandó problémák: 

a) A meglévő épületállomány további takarékos működtetéséhez jelentős 

korszerűsítésekre, felújításokra lenne szükség az összes épületben. Az annak 

idején beszerelt műszaki berendezések ma már nem takarékosak, ill. mert 

elhasználódtak bizonyos épületelemek. Külön probléma az aulát a tanügyi 

épületekkel összekötő folyosók polikarbonát tetőszerkezete, amely részleges 

cserére szorul. 

b) A testnevelés tantárgy feltételrendszerének és az intézmény most közel 850 tanulója 

mozgásigényének kielégítéséhez szükséges lenne a Békéscsaba Megyei Jogú 

Város Fejlesztési Tervében (2008–2013) szereplő új tornaterem megépítése. 

c) A kollégiumi épületek kialakításakor többségében 6-8 ágyas hálótermek 

kialakítására került sor, emeletes ágyakkal bezsúfolva azokat. Ez már akkor sem 

felelt meg az érvényes szabályoknak, mára pedig anakronisztikussá vált. Félő, 

hogy ez a későbbiekben negatívan hat vissza a kollégium vonzerejére. 

Megfontolandónak tartjuk ennek a helyzetnek a javítását, akár a kapacitások 

csökkentése árán is. 

d) Az intézmény nem rendelkezik megfelelő parkoló-kapacitással. Ennek bővítésére 

hely van elegendő. 

A felsorolás soknak látszik, mégsem teljes. A szaporodó problémák arra vezethetők 

vissza, hogy a felújítások nagyjából egy időben (1994–1996), rohamtempóban és egyre 

takarékosabban készültek. Emiatt egyszerre romlanak az épületegyüttes különböző 

elemei, ráadásul ezek egy része balesetveszélyt is rejt magában. 

Természetesen tisztában vagyok azzal, hogy ezen problémák megoldása csak fokozatosan 

lehetséges. Ugyanakkor kötelességemnek éreztem a pályázatban is jelezni, mert ezekkel 

előbb-utóbb foglalkozni kell, megoldásuk ugyanis az éves költségvetések terhére nem 

lehetséges. 

 



 

 25 

 IV. A 2012–2013-as tanév várható feladatairól 

 
1. Mindenféleképpen egy átmeneti év lesz, ami várhatólag a nevelőtestület szabályzatok 

átalakításával kapcsolatos általános és szakmai feladatait növelni fogja. Szakmai 

szempontból a helyi tanterv átdolgozását is végre kell majd hajtani, ami egyébként is 

aktuális lenne, mert az új érettségi-felvételi rendszerrel való teljes összehangolás nem 

történt meg. A Pedagógiai Programot 2012. december 31-ig át kell írni.  

2. Átmeneti tanév lesz abban a tekintetben is, hogy ez a tanév még a régi órabank óráira 

és a tanárok kötelező óraszámaira épülve zajlik le, de a 2013–2014-es tanév 

előkészítése már az új jogszabályok által meghatározott, a mostaninál nagyobb 

intézményi óraszámra és a pedagógusok új munkaidő számítási rendszerére történik. 

Ez utóbbi különösen izgalmas feladat lesz, mert egy teljesen új logikát akar 

érvényesíteni, amely már a tervezés időszakában – várhatóan – elkerülhetetlen 

konfliktusokat fog eredményezni. 

3. Mindeközben személyi változások is várhatóak, amelyeket a nyugdíjba menetelek, 

belső átszervezések a nem pedagógusi munkaterületeken és a kényszerű takarékossági 

megfontolások egyaránt okoznak, ill. okozhatnak. Itt lesznek olyan döntések is, 

amelyeket csak a félévi pénzügyi helyzet, a 2012. június 30-i állapot ismeretében lehet 

a naptári 2. félévre vonatkozóan meghozni. 

4. A 2012–2013-es tanév olyan személyi döntések előkészítését hozza 2013 első felében, 

amelyekre korábban nem volt példa, pl.: 3. igazgatóhelyettes, iskolapszichológus, 

pedagógiai asszisztensek alkalmazása. 

5. A 2012-2013-as tanévben lezajlik az intézmény állami tulajdonba való átvétele és az 

újabb intézményvezetői pályázati eljárás lebonyolítása. 
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 V. Helyünk a magyarországi középiskolák között 

 
Az idei év elején jelent meg a 100 legjobb középiskola című kiadvány. A rangsort a 2010. évi 

Országos Kompetenciamérés, a 2010. évi május-júniusi érettségi vizsgák, valamint a 2010. 

évi Országos Középiskolai Tanulmányi Versenyek eredményei, illetve egy kérdőív 

válaszaiból számított statisztikai mutató alapján állították össze. Az iskolák országos átlaghoz 

viszonyított fejlesztő hatását jelző adatokat az Oktatási Hivatal szolgáltatta. Az összes iskola 

ilyen jellegű adatai megtalálhatók a www.kir.hu/okmfit internetes oldalon. Ha a szerkesztők a 

kérdőíveken nem kapták meg a szükséges adatokat, akkor az Oktatási Hivatal adatbázisaiban, 

valamit az iskolák honlapján fellelhető információkat, a jövő évi felvételi tájékoztatókat és a 

pedagógiai programokat használták fel a sorrend kialakításában. 

Mindezek alapján ebbe a 100 iskolába 2 Békés megyei iskola került. Az Andrássy a 44. 

legjobb középiskola Magyarországon és az első Békés megyében. A sorrend részleteit 

alaposabban elemezve további érdekességeket fedeztem fel. Az egyik, hogy a 43 előttünk 

lévő középiskola közel fele (21) vagy Budapesten, vagy Debrecenben van, tehát a fővárosban 

és a legnagyobb vidéki egyetemi városban. Ha csak a vidéki középiskolákat vesszük alapul, 

akkor iskolánk a 26. a rangsorban. Ha a Tiszántúlt mint földrajzi egységet vesszük alapul, 

akkor iskolánk előtt összesen 5 középiskola van, 3 Debrecenben, és 2 Nyíregyházán. Tehát a 

Tiszántúlon mi vagyunk a 6. legjobb középiskola. Ha a dél-alföldi régiót vesszük alapul, 

akkor összesen 3 középiskola van előttünk, a régióban tehát mi vagyunk a 4. legjobb. Ez 

különösen kiemelkedő eredmény, ha figyelembe vesszük, hogy a vetélytársak között két jóval 

nagyobb és jobb adottságú város is van: Szeged és Kecskemét. 

Az intézmény jelenlegi vezetőjeként úgy gondolom, az iskola minden tanára, minden 

dolgozója és diákja büszke lehet erre az eredményre. Benne van ebben az iskolának a 

színvonalát megalapozó múltja, de a mérés a jelenlegi munkahelyi közösség munkáját – ezen 

belül elsősorban a nevelőtestületét – dicséri. Ez az eredmény minden dolgozónknak erőt kell, 

hogy adjon a jövőre nézve. Természetesen azt is tudom, hogy a számok nem árulnak el 

mindent, és azt is, hogy évről évre változhatnak, javulhatnak, de romolhatnak is. Ennek 

tudatában a büszkeség mellett mindig lenni kell bennünk elegendő szerénységnek is a jó 

eredményt látva. 

Célom nyilvánvalóan csak az lehet, hogy az iskola eredményei alapján ne kerüljön rosszabb 

helyre ebben a rangsorban, mint a mostani 44. 
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VI. Zárszó 

 
Az Andrássy Gyula Gimnázium és Kollégium az elmúlt 5 évben jelentős átalakuláson ment 

keresztül. Megtartva régi erényeit számos területen pozitív változások zajlottak le benne. Az 

intézmény helyzete most rendezettebb és megbízhatóbban is működik, mint korábban. Ennek 

az állapotnak az elérése elég sok konfliktust eredményezett, legtöbbet a gimnáziumi 

nevelőtestületben, de ezt a mostani kedvezőbb állapotot ezek felvállalása nélkül nem lehetett 

volna elérni. A legnagyobb sikernek én a beiskolázási helyzet alakulását látom. Teendő 

ugyanakkor van bőven, és a jogszabályi változások még előre nem látható újabb feladatokkal 

is járhatnak majd. Remélhetőleg az intézmény meg tud majd felelni az új kihívásoknak is. 

Saját leendő szerepemet abban látom, hogy a magam területén mindent megtegyek – a 

lehetőségek szabta jól látható korlátokon belül – azért, hogy az intézmény sikeresen meg 

tudjon felelni ezeknek a kihívásoknak. Ha alkalmasnak látszom arra, hogy ez a terület az 

intézményvezetői munka legyen, akkor ehhez kérem az intézmény dolgozóinak, tanárainak és 

a fenntartónak a támogatását. 

 

Békéscsaba, 2012. március 29. 

 

 

 

         Komáromi István 


